

Dear readers,

Let us all hope for a more peaceful New Year, in which political reason is given more weight again. With this in mind, I hope that you have positive memories of the new year and send you all my best wishes, also on behalf of the editorial team of *Praktische Metallographie*. We have made some changes for 2024 and I hope that you can all benefit from them. In the coming months, I will be informing you about these by means of specific articles in the editorial section following the technical articles. We want to let important personalities have their say and systematically drive forward the networking of this magazine with our PM forum on the Internet and with our further preparations for the new etching book. To do this, we first had to secure the Petzidat database in the PM forum for the very long term. I am very pleased that we were able to find a perfect solution for this. More about all this soon.

I hope the articles in this issue provide you with interesting new insights.

Yours, Frank Mücklich, Editor
Yours, Günter Petzow, Founding Editor



Liebe Leserinnen und Leser,

hoffen wir alle auf ein friedlicheres Neues Jahr, in dem die politische Vernunft wieder mehr Gewicht erhält. In diesem Sinne hoffe ich, dass Sie den Jahreswechsel in positiver Erinnerung behalten können und grüße Sie alle mit den besten Wünschen auch im Namen der Redaktion der *Praktischen Metallographie*. Wir haben uns für 2024 einige Neuerungen vorgenommen und ich

hoffe, dass Sie alle davon profitieren können. In den kommenden Monaten werde ich Sie jeweils anhand konkreter Beiträge im redaktionellen Teil nach den Fachbeiträgen darüber informieren. Wir wollen dabei wichtige Persönlichkeiten zu Wort kommen lassen und die Vernetzung dieser Zeitschrift mit unserem PM-Forum im Internet und mit unseren weiteren Vorbereitungen für das neue Ätzbuch systematisch vorantreiben. Dafür mussten wir als erstes die Petzidat-Datenbank im PM-Forum ganz langfristig absichern. Ich bin sehr froh, dass wir dafür eine perfekte Lösung finden konnten. Über all das demnächst mehr.

Ich wünsche Ihnen interessante neue Einblicke mit den Beiträgen in diesem Heft.

Ihr Frank Mücklich, Herausgeber
Ihr Günter Petzow, Gründungsherausgeber

Bibliography

DOI 10.1515/pm-2024-0001

Pract. Metallogr. 61 (2024) 1; page 3

© 2024 Walter de Gruyter GmbH,
Berlin/Boston, Germany
ISSN 0032–678X · e-ISSN 2195–8599